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en/news
Fipronil: megjelentek a 
nyomon követő vizsgá
latok eredményei

EFSA

Az EFSA közzétet
te azoknak az élel
miszer-adatoknak az 
elemzését, melyeket 
tavaly nyáron a fipronil 
maradványok tojásban 
történt széles körű ki
mutatását követően 
gyűjtöttek.

2017 júliusában a bel
ga hatóságok fipronil 
maradékokat mutattak 
ki tojásokban, aminek 
következtében az Euró
pai Unióban több mil
lió tojást hívtak vissza. 
A szennyeződést nem 
engedélyezett állatgyó
gyászati készítmények 
baromfitelepeken törté
nő illegális felhasználása 
okozta.

A tagállamok több mint 
5.000, 2017. szeptem
ber 1. és november 30. 
között gyűjtött tojás- és 
csirkeminta eredményeit 
küldték el az EFSÁ-nak.

A mintákban fipronilt és 
az Európai Bizottság ál
tal meghatározott egyéb 
hatóanyagokat kerestek. 
A vizsgálatok azt mutat
ták, hogy 742 minta tar
talmazott szermaradékot 
a törvényi határértéket 
meghaladó mennyiség

ben, és ezek szinte min
den esetben a fipronillal 
voltak kapcsolatosak.

A túllépések többsé
gét gyanús mintákban 
tapasztalták -  amelyek 
olyan termékekből vagy 
termelőktől származtak, 
melyek esetében az ille
gális felhasználás tudott 
vagy feltételezett volt. A 
törvényi határértékeket 
túllépő termékek nyolc 
tagállamból származtak: 
Hollandia, Olaszország, 
Németország, Lengyel- 
ország, Magyarország, 
Franciaország, Szlovénia 
és Görögország.

Az érintett élelmiszer- 
termékek főként feldol
gozatlan csirke tojások 
és tojótyúkok zsírja vol
tak. Néhány túllépést 
jelentettek tojótyúkok 
izomzata és tojáspor 
esetében is. A jelentést 
megosztották a kocká
zatkezelőkkel uniós és 
tagállami szinten.

N övényvédő-szerek: 
befejezéséhez közeledik 
a kumulatív kockázatok
ra vonatkozó kísérleti ér
tékelés

Az EFSA közel áll ah
hoz, hogy befejezzen 
két alapvető jelentőségű 
értékelést többféle pesz- 
ticidnek a fogyasztókra 
jelentett kockázatairól.

Ezeket az értékeléseket 
a Monté Carlo Risk As-

sessment (MCRA, Monte 
Carlo Kockázatértékelés) 
eszköz tette lehetővé, 
amelyet a holland Orszá
gos Közegészségügyi 
és Környezeti Intézet 
(fílVM) fejlesztett ki, szo
ros együttműködésben 
a Biometris-szel, mely 
a wageningeni egyetem 
és kutatóközpont része. 
Az eszközt úgy alakítot
ták át, hogy az EFSA és 
a RIVM között fennálló 
partnerség részeként ké
pes legyen a kumulatív 
peszticid kitettség érté
kelésére.

A szoftvert tovább fogják 
finomítani, és kiegészítik 
egy olyan adatmodellel, 
amely teljesen kifejlesz
tett állapotában minden 
olyan információt tartal
mazni fog, amely a teljes 
törvényi kockázatbecs
lés elvégzéséhez szük
séges. Az adatmodellre 
vonatkozó javaslatot a 
mai napon teszik közzé.

Az adatmodell leírja a 
logikai kapcsolatokat és 
az áramlást a különböző 
adatelemek között. Ezen 
kívül meghatározza, 
hogy az adatokat hogyan 
tárolják és hívják elő. Az 
adatmodell létfontos
ságú egy egységesített, 
kompatibilis adatokból 
álló adatbázis létrehozá
sához.

A pajzsmirigy és az ideg- 
rendszer értékelésében 
figyelembe veendő anya
gokat az EFSA peszticid 
szakértői azonosították, 
egy olyan módszertant 
alkalmazva, melyet kife
jezetten arra terveztek, 
hogy a peszticideket 
„kumulatív értékelési 
csoportokba” (cumula
tive assessment groups, 
CAGs) sorolja. Az elkö
vetkező években más 
szervekre, szövetekre és 
rendszerekre, mint pél
dául a máj, a vese, a sze
mek és a reproduktív és

fejlődési rendszerek, is 
meghatározzák a CAG- 
okat.

A módszertan azon a 
feltételezésen alapul, 
hogy az ugyanazokat a 
konkrét hatásokat kivál
tó peszticidek kumulatív 
toxicitást eredményez
hetnek, még akkor is, ha 
hatásmechanizmusuk el
tér egymásétól.

Az élelmiszerekben ta
lálható megengedett 
növényvédősze r -m a 
radékok határértékeire 
(MRLs) vonatkozó EU 
rendelet előírja, hogy az 
MRL-ekre vonatkozó 
döntések során figye
lembe kell venni a pesz
ticidek kumulatív hatá
sát, ahogy és amikor az 
ilyen hatások értékelé
sére alkalmas módsze
rek rendelkezésre állnak. 
Ezenkívül a peszticidek 
forgalomba hozatalára 
vonatkozó rendelet ki
mondja, hogy a peszti- 
cideknek nem szabad az 
emberekre nézve káros 
hatásokkal rendelkezni
ük, beleértve a kumulatív 
hatásokat.

Miért fontos a tudomá
nyos bizonytalanságok 
közlése?

A tudományos isme
retek korlátainak, a 
„b iz o n y ta la n s ág o k 
nak” a magyarázatára 
az EFSA tudósai egy
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összehangoltabb és 
átláthatóbb módot ve
zetnek be tudományos 
értékeléseikben. Ja
vasolt kommunikációs 
megközelítésünk célja, 
hogy segítse különfé
le közönségeinket en
nek az információnak a 
megértésében, azáltal, 
hogy azt egy, az igé
nyeikhez igazodó, hoz
záférhetőbb nyelven 
biztosítja.

Kommunikációs megkö
zelítésük tesztelése és 
fejlesztése érdekében 
különösen a következők
től szeretnének hallani:

-  Tudományos kommu
nikátoroktól, mint pél
dául íróktól, szerkesz
tőktől, újságíróktól, a 
sajtó és a nyilvánosság 
tájékoztatásával foglal
kozó tisztviselőktől a 3. 
szakasszal kapcsolat
ban, amely a bizony
talanságok közlésére 
vonatkozó gyakorlati 
útmutatót tartalmaz
za -  mennyire érthető 
és követhető? Tudná
nak-e használni egy 
ilyen dokumentumot, 
és ha nem, hogyan le
hetne használhatóbbá 
tenni?

- A  tudományos bizony
talanságok közlésére 
specializálódott társa
dalomtudósoktól és 
akadémikusoktól: lé
teznek-e további ku
tatási eredmények 
arról, hogyan értik a 
különféle közönségek 
a valószínűséget, a 
verbális és numerikus 
információk közötti 
különbségekről, és az 
óvatoskodó szavakról, 
valamint a vizuális esz
közök használatáról a 
bizonytalanság kom
munikálásában?

-Döntéshozóktól, tudo
mányos érékelőktől, 
az élelmiszerbiztonsá
g i és közegészségügyi

területek érintettjeitől, 
akik az EFSA közle
ményeit használják, 
vagy más nemzeti, 
európai vagy nem
zetközi tudományos 
tanácsadó testületek 
tagjaitól: vannak-e
olyan meglátásaik 
vagy tapasztalataik, 
melyek segíthetnek 
megközelítésünk ja
vításában? Hogyan 
lehet ezt a megköze
lítést úgy átdolgozni, 
hogy segítsen egy bi
zonytalansági elem
zés eredményeinek 
megértésében vagy 
e I m agyarázásá bán ?

Food Safety 
News:
http://www.foodsafetynews.
com/

Az FSIS készen áll az 
amerikai hús és baromfi 
dioxinvizsgálatára

A szövetségi ügynök
ségek készen állnak 
arra, hogy megkezd
jenek egy 1 évig tartó 
vizsgálati programot, 
melynek során ame
rikai marhahúsban, 
sertéshúsban és ba
romfiban fogják mérni 
egy rendkívül mérgező 
vegyületcsoport, az ún. 
dioxinok szintjét, me
lyek legismertebbek az 
Agent Orange-ban és 
más gyomirtókban tör
ténő felhasználásukról.

Az USDA Élelmiszer-biz
tonsági Ellenőrzési 
Szolgálata (FSIS) által 
vezetett 2018-as diox- 
infelmérés a szövetségi 
Mezőgazdasági Kutató 
Szolgálattal (ARS) és a 
Red River Valley Me
zőgazdasági Kutató- 
központtal (Fargo, ND) 
együttműködésben zajlik 
majd.

Ez a negyedik hasonló 
felmérés ötévente is
métlődő ciklusokban. Az 
FSIS szövetségi partne
rekkel működik együtt, 
beleértve az ARS-t, az 
USA Környezetvédelmi 
Hatóságát (EPA), vagy az 
amerikai Élelmiszer- és 
Gyógyszerengedélyezte
tési Hivatalt (FDA). A ko
rábbi dioxinfelméréseket 
2003-ban, 2008-ban és 
2013-ban végezték.

Az USA Nemzeti Egész
ségügyi Intézete (NIH), 
az EPA, az Egészségügyi 
Világszervezet (WHO) és 
más közegészségügyi 
szervezetek szerint a 
dioxinok egy közegész
ségügyi problémát jelen
tő vegyületcsoport. Álta
lában nagyon alacsony 
szinten, de a vegyületek 
széles körben megtalál
hatók a természetes kör
nyezetben.

A dioxinok használatát 
gyomirtókban az EPA 
1979-ben betiltotta, mi
után megvizsgálta az 
emberre jelentett ve
szélyükre vonatkozó bi
zonyítékokat, különös 
tekintettel széles körű 
felhasználásukra Viet
namban az amerikai 
hadsereg által. A dioxin- 
tartalmú gyomirtók rend
kívül népszerűek voltak 
az amerikai gazdák kö
rében is, mert a földeket 
megtisztították a két
szikű gyomoktól, növelve 
a terméshozamokat és 
lehetővé téve a fű növe
kedését.

Az NIH és a WHO szerint 
az USA-ban élő embe
rek számára manapság 
a fő expozíciós utat az 
élelmiszerek jelentik. 
A dioxinokat az állatok 
zsírszövetei veszik fel 
és tárolják, ennél fogva 
azok a Nemzeti Egész
ségügyi Intézet szerint 
felhalmozódnak az élel
miszerláncban. Az em
beri expozíció több mint 
90%-a az élelmiszerek
kel történik, jelentette az 
egészségügyi hivatal.

Az amerikai és nem
zetközi egészségügyi 
intézmények szerint az 
élelmiszerek dioxin- 
s z e n n y e z ő d é s é n e k  
legfőbb oka gyakran a 
szennyezett takarmány.

Az ARS és az FSIS ele
mezni fogja az össze
gyűjtött adatokat, foly
tatva a dioxinszintek 
monitorozását az állati 
zsiradékokban, és érté
kelik a dioxinszintek ala
kulását a háziállatokban 
és baromfiban. Ezeket az 
adatokat arra használják 
majd, hogy felderítsék 
és azonosítsák a dioxi
nok lehetséges forrásait 
az élelmiszerellátásban, 
és hogy eldöntsék, in- 
dokolt-e jogszabályi in
tézkedés az FDA vagy az 
EPA részéről.

Az ügynökség értesíteni 
fogja a különböző szer
vezetek vezetőségét, 
hogy június 1-jétől kez
dődően kiválaszthatják 
őket mintavételre. A vizs
gálati program személy
zete fél font zsírszövetet 
fog begyűjteni, valamint 
bizonyos esetekben 
ugyanilyen mennyiségű 
májszövetet, és a minta
vételi feladat részeként 
feljegyeznek minden álla
tazonosító információt az 
ökrök, üszők, tejelő tehe
nek, piaci sertések, fiatal 
csirkék és fiatal pulykák 
vágási osztályai szerint.
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